
Protokol
Setkání zástupců městských organizací, spolků a dalších klíčových aktérů města 

k revitalizaci Městské hory

Vyhotoveno pro: Město Beroun
Zhotovitel: Participation Factory, s.r.o.
Facilitátor: Tomáš Rákos
Datum konání: 5.10.2023



Počet žáků: 

Kontext

Lesopark Městská hora v Berouně patří k nejvíce navštěvovaným místům ve městě. Historicky významná lokalita procházela v 
průběhu let řadou proměn a úprav, až se její stav dostal do současné podoby. Ta však nyní přestává vyhovovat nejen kvalitou 
infrastruktury a zeleně, ale i kapacitou. Vedení města Beroun tak vyjádřilo zájem území revitalizovat, a jelikož se jedná o veřejný 
park, rozhodlo se do procesu participativně zapojit také veřejnost.

Participace dává možnost uživatelům Městské hory vyjádřit svůj názor na současný stav lokality a sdílet podněty k její budoucí 
podobě. Nashromážděná data poslouží jako základní východisko pro tvorbu zadávacích podmínek pro architektonickou soutěž, o 
jejímž vítězi následně rozhodne odborná porota dle pravidel komory architektů. 

Vzhledem k  významnosti lokality pro město Beroun jsou do procesu přizváni také relevantní klíčoví aktéři města - místní spolky, 
neziskové organizace, zástupci místních škol a orgány veřejné správy včetně samotného městského úřadu. Tyto subjekty zajistí 
odborný vhled do problematiky revitalizace Městské hory a poskytnou kvalitní podněty pro tvorbu zadání soutěže.

Konkrétní náplní participativního procesu jsou osobní a online setkání využívající ověřených participativních metod, které dovolí 
efektivní sběr dat. Setkání doplní sběr podnětů v participačním kontejneru, online dotazníkové šetření a interaktivní program pro děti 
ZŠ Jungmannova.



Informace o setkání

Počet účastníků: 9
Počet pozvaných: 33

Facilitátor: Tomáš Rákos
Zapisovatel: Renáta Balogh

Orientační scénář:
17:00 - 17:10 Přivítání, úvod, cíle, vysvětlení pravidel
17:10 - 17:20 Představení procesu architektonické soutěže a jejích cílů
17:20 - 17:25 Představovací kolečko účastníků
17:25 - 18:15 Diskuse nad mapou o čtyřech hlavních tématech 

● současné hodnoty území Městské hory
● potenciál Městské hory - vítané úpravy, prvky, služby, 

aktivity apod. z pohledu instituce/organizace, kterou 
zastupujete

● současné problémy území Městské hory 
● dostupnost Městské hory

18:15 - 18:25 Závěrečná diskuse
18:25 - 18:30 Shrnutí, rozloučení



Hlavní zjištění

Následující stránky shrnují odpovědi, podněty a názory 
přítomných účastníků. Odpovědi jsou uvedeny anonymně. 

Případné citace nejsou záměrně editované.

Řešená témata:
Hodnoty Městské hory

Problémy Městské hory
Dostupnost / přístupnost Městské hory

Potenciál Městské hory



„Co jsou podle Vás hodnoty Městské hory?” - podněty účastníků

- centrum
- les
- klidné místo k odpočinku
- místo k setkávání
- dobrá dostupnost
- místo pro pejskaře

- zelený klenot, který dává stín a 
ochlazuje centrum

- jednoduchost, volnost 
- pestrost, rozmanitost



„Co jsou podle Vás hodnoty Městské hory?”

Vybrané citace

● „Je to unikátní, les v centru města…Jsme rádi že Měnda pořád zůstává lesem a pro nás je to zcela podstatná a 

jedinečná věc…Myslím, že zastupuju část Berounáků, kteří by chtěli zachovat zeleň.”

● „Pro mě je důležitý klid, často se jdu projít a jsem tam sám s přírodou v nějaké intimitě.”

● „Já mám k Městské hoře úplně jiný vztah. Já jsem tam byla poprvé, když měl můj syn tři roky. A jistou dobu jsme 

se chodívali pravidelně koukat na medvědy a dali jsme si tam palačinky. Mě se vždy moc líbilo, že to tam mělo 

vždy nádech nepříliš komerčního prostoru. Mě se vždy líbilo, jak to tam vypadá. Často slýchám od berouňáků, že 

to je zanedbaný prostor, ale mě se vždycky líbila ta jednoduchost, ta volnost. Přišlo mi to kreativní.”



„Co jsou podle Vás hodnoty Městské hory?”

Vybrané citace

● „Před 10 lety byla ta hora svěžejší, stromy byly zdravý a vypadalo to, že to je neohrozitelný. Ale posledních 5 let 

vnímám, jak ty stromy prosychaj, řídnou. Ztrácíme pestrost, je to křehký a můžeme o to přijít…Kdyby tam byl 

správný lesnický management, tak ty stromy budou zdravější a více vydržej. Mělo by zaznít, že Městská hora 

není nezničitelná. Chtěl bych, aby to celé zadání přemýšlelo o tom, jak zajistit, že to místo se zachová. Měli 

bychom nad tímto přemýšlet i v souvislosti s klimatickou změnou.”

● „Městská hora byla před pár desítkami let holá, protože to všechno fungovalo pro hospodářství. To co tam teď 

vidíme, je plevel. Ta proměna je spíš spontánní, nebyla řízená. Takže nějaká reakce by měla být z tohohle 

pohledu…Otázka je, jak s tim naložit, abychom to nezabili.”



„Co jsou podle Vás hodnoty Městské hory?”

Vybrané citace

● „Já bych se těch stromů nezbavoval a byl bych opatrný, když se tam budou dávat prvky - cesty a tak . Byl bych 

strašně moc opatrný, aby se něco nezvrtlo tak, že o to přijdeme. Už teď je tam spousta míst, které zarostlé 

nebyly. Je vidět, že se strašně proměnilo to, jak ten prostor je využíván.”

● „Pro mě každý zelený plácek ve městě je důležitý. Něco by to chtělo, zkultivovat to, nějaké stroje nacvičení. Ale 

souhlasím, abychom byli s tím prořezem opatrní, aby byl co nejmenší zásah z vnějšku.”



„Co jsou podle Vás problémy Městské hory?” - podněty účastníků

- zdupaná půda a kořeny stromů 
okolo hřiště

- nedostatečná péče o zeleň
- chybí dostupné veřejné WC
- monokultura akátů na jižní straně
- špatná přístupnost pro seniory 

nebo maminky s kočárky

- území je nadužívané a tím trpí
- Osoby bez přístřeší
- skupiny lidí užívajících alkohol na 

veřejnosti
- odpadky
- nedostatečný navigační systém



„Co jsou podle Vás problémy Městské hory?”

Vybrané citace

● „Co tam vnímám za křehká místa je to hřiště, kde je palačinkárna. Dřív tam to hřiště vzniklo spontánně. Myslím 

si, že problém není jen sucho a klimatická změna, ale zdupaná půda a kořeny stromů. Tohle nebylo domyšlený. 

Možná kdyby nebyla klimatická změna, tak by to ty stromy daly. Bojím se, že přijde situace, kdy se ty stromy 

budou muset vykácet. Bude tam sluníčko a nebude to mít to kouzlo.”

● „Já si pamatuju jako skaut, že ta louka, co tam je, byla sekaná. Dneska je zarostlá. Myslím, že to tam je 

opuštěný. Nasadit tady nějaký eko management. Mě se hrozně líbí pastva. Levně by to udělalo tu louku, kam 

jsme si chodili jako malí hrát…Myslím, že to bude atraktivní i pro maminky a přitom to řeší tu situaci. A líbí se mi 

solitérní stromy, duby, co co vydrží teplo.”



„Co jsou podle Vás problémy Městské hory?”

Vybrané citace

● „Něco, co by se mělo řešit, je záchod, toi toi je naprosto nedostatečná. Je to fajn investice, aby tam člověk mohl 

na důstojný záchod.”

● „Jižní svah je prorostlý akáty, je to velká monokultura, u kterých není moc jiných druhů. Jakmile přijde brouček 

nebo nějaká akátová chřipka, tak skolabuje celý svah. Navrhuju nějaký ohniska vykácet a přidat tam jiný druhy.”

● „Obecně místa, kde jsou hřiště, tam pozoruju různý popíjející partičky, hlavně středoškoláky a ne vždycky to jsou 

partičky, kolem kterých se člověk nebojí projít.”



„Co jsou podle Vás problémy Městské hory?”

Vybrané citace

● „Není to problém, že bychom bezdomovce potkávali denodenně. Místo, který je s bezdomovci nejvíc spojený, je 

ta lavička u tobogánu a to místo neutěšený, kde jsou zbytky starých sklepů. Tam to není příjemný pro normální 

lidi ani projít.”

● „Já to znám od syna, který o tom vypráví, ale ty problémy vidím z hledisek, které byly zmíněné. V tom eko 

managamentu bych byl radikálnější. Aby se Městská hora stala učebnicí pro to, co se dá dělat s takovým místem 

i s ohledem na klimatické změny a zelenou infrastrukturu.”



„Jaká je podle Vás dostupnost / přístupnost Městské hory?” - podněty účastníků

- problém s parkováním pod Městskou horou
- chybí navigační systém uvnitř i vně Městské hory
- chybí stojany na kola
- cesty by měly navazovat na pěší koridory z města
- problematický přístup pro seniory a maminky s kočárky



„Jaká je podle Vás dostupnost / přístupnost Městské hory?”

Vybrané citace

● „Já bydlím daleko, takže jezdím autem. A já už to vim, protože tu bydlim, ale pro někoho jiného je to matoucí, 

neví kde zaparkovat.”

● „Mohl by tam být nějaký informační systém, který by radil lidem kde zaparkovat a jak se dostat k Městské hoře. 

Takže nejen navigace na Městské hoře, ale i vně.”

● „Optimálně je potřeba se podívat, kudy vedou cestičky, kudy lidi chodí.”



„Jaká je podle Vás dostupnost / přístupnost Městské hory?”

Vybrané citace

● „Já ještě dodám tu bariérovost. Já když měla malé dítě, tak jsem tam nechodila, protože se tam opravdu dostává 

špatně s kočárkem. I pro seniory. Tak i tohle vyřešit.”

● „Není cesta na západní straně. Pro nás je ten západní prostor úplná džungle, která je pro nás pozitivní. Tam 

můžete poslat děti a jsou v lese, nemusíte se bát toho, že tam je silnice.”



Potenciál Městské hory - „Jaké úpravy či nové prvky byste uvítali?”
- podněty účastníků

- zanechat medvědárium
- využít medvědárium jako záchrannou stanici pro zraněná a odchycená zvířata
- vnitřní navigační systém - pro sport (značení km)
- psí louka
- lepší řešení osvětlení - s ohledem na barevná spektra
- veřejné WC otevřené celý den
- zachovat přírodu, divokost, zachovat lesopark



„Jaké úpravy či nové prvky byste uvítali?”

Vybrané citace

● „Já bych s medvědy byla opatrná, ale beru to tak, že časy se mění. Před lety tady byl průzkum o představě 

obyvatel o Berouně a medvědi z toho vycházeli jako populární věc. Já to neberu tak, že se na ně chodíme koukat 

jako do zoo, ale místo toho, aby někde skončili, tak tady mají luxusní podmínky.”

● „Myslím si, že by tam mohly být místa, kde by nemuselo být osvětlení. Zamyslet se nad tím, kde to může zůstat 

více wild a pro přírodu a kam dát světla, aby se lidi cítili bezpečně. S ohledem na barevná spektra…Další věc 

jsou ty záchody, které by se mohly využívat dvacet čtyři hodin. Toalety by měly sloužit lidem.”



„Jaké úpravy či nové prvky byste uvítali?”

Vybrané citace

● „Já už 39 let žiju v dochozí vzdálenosti k Městské hoře. To, že chcete zachovat les, tomu rozumím. Ale já měl 

vždycky v dochozí vzdálenosti jiný les. Tak jestli si to vlastně nekonkuruje.”

● „Já Vám rozumim, máme tu krásné lesy, kam se dá dojít, ale nedá se tam dojít v rámci hodinový skautský 

schůzky. Pro nás je to ideální místo, protože máme střediska v centru města.”

● „Co tak slyšim z médií, tak se bojíme, aby ta revitalizace nezasáhla tolik tu Měndu a jak to bude fungovat. Trošku 

se bojim té spoutannosti…Chtěl bych, aby se tam zachoval ten lesopark.”



Práce s mapou



Označená problematická místa na mapě s komentářem

1/ hřiště - zdupaná půda a kořeny stromů

2/ louka je dnes zarostlá - možnost pastvy

3/ chybí dostupné toalety

4/ využít medvědárium pro zraněná a 
odchycená zvířata

5/ jižní svah je porostlý akátovou 
monokulturou, jsou tam také místa, kde 
pobývají osoby bez přístřeší

6/ okolo hřišť se scházejí popíjející skupinky

8/ chybí přístupová cesta na západní straně

10/ zanechat přístupové cestu pro osobní i 
nákladní automobily 

1/ 

2/ 

3/ 
4/ 

5/ 

6/ 
8/ 

6/ 
10/ 



Označená problematická místa na mapě s komentářem

7/ plácek nedaleko skluzavky je kritický bod - 
místo setkávání osob bez přístřeší, drogově 
závislých apod.

9/ vybudovat pěší koridory z města na 
Městskou horu

7/ 

9/ 

9/ 
9/ 9/ 



Fotodokumentace



Poděkování

Děkujeme Vám za účast v celém participativním procesu. Získali jsme od Vás hodnotná data, která poslouží 
jako podklad pro tvorbu zadání architektonické soutěže na revitalizaci Městské hory.

Další informace a výstupy najdete na www.mestskahoraberoun.cityupgrade.cz 

Děkujeme Vám kladnou odezvu a budeme se snažit dále naplňovat Vaše očekávání.

http://www.mestskahoraberoun.cityupgrade.cz


info@participationfactory.com
Participation Factory, s.r.o.

          

mailto:info@participationfactory.com

